
Scoala din rafnic
joi, 27 octombrie 2011


{xtypo_quote}Am promis în precedenta edicie a ziarului nostru c� vom acorda mai mult spaciu 
subiectului care se refer� la desfiincarea ciclului gimnazial al _colii din Rafnic.
{/xtypo_quote}



     În acest sens am ales s� discut�m cu trei dintre persoanele prin a c�ror acciune s-a influencat, într-o mai mic� sau mai mare
m�sur�, succesiunea evenimentelor care, din p�cate, au condus c�tre un deznod�mânt nefericit pentru viitorul limbii croate
materne în _colile în care învac�  copiii no_tri. 
Adrian Doxan, Mihai Radan _i Petru Hacegan î_i vor exprima, rând pe rând, punctele de vedere _i vor încerca s� a_tearn� o
und� de lumin� asupra unor aspecte mai pucin clare legate de aceast� tem�. 



Interviu cu inspectorul general 
al I^J Cara_-Severin, prof. Adrian Doxan




     Domnule inspector general, v� rug�m s� ne spuneci cum aci rezolvat 
problema _colii din Rafnic.




     ^coala din Rafnic, comuna Lupac, este _coal� cu clasele I-IV. Ea a 
funccionat întotdeauna ca _coal� în limba român�. În clipa de fac� 
exist� o solicitare a unui grup de p�rinci din Rafnic care doresc 
înv�c�mânt în limba minorit�cii. Num�rul elevilor de la ciclul gimnazial
este  de unsprezece în total: trei elevi în clasa a V-a, trei elevi în 
clasa a VII-a _i cinci elevi în clasa a VIII-a. Dintre ace_ti unsprezece
elevi, trei deja merg la Lupac. În clipa de fac� la Rafnic au r�mas opt
elevi. Exist� un microbuz _colar care face transportul elevilor gratuit
de la Lupac la Rafnic _i retur. Dac� se face solicitare _i se dore_te 
studiul limbii materne, acest lucru se poate realiza la Lupac, nu numai 
pentru copiii din Rafnic, ci _i pentru copiii care sunt la Lupac _i 
doresc s� fac� acest lucru. Deci, toci copiii care vin din Vodnic, 
Rafnic, Lupac, dac� doresc s� studieze limba croat�, o pot face la 
Lupac, cu condicia s� fac� solicitare în acest sens. Dac� se dore_te 
existenca _colii din Rafnic, atuncea aceasta trebuie s� fie în limba 
minorit�cii, adic� toate disciplinele (în afar� de limba român�) s� se 
studieze în limba croat�. Pentru acest lucru trebuie s� existe cadre 
didactice calificate, iar în clipa de fac� aceste cadre nu exist�. Mai 
mult decât atâta, datorit� num�rului mic de elevi ar trebui s� fie 
înv�c�mînt simultan V-VIII. În cazul de fac�, pentru c� nu sunt copii în
clasa a VI-a, r�mân doar trei clase. Calitatea actului educativ las� 
mult, mult, mult de dorit în aceste condicii. Prin urmare, în clipa de 
fac� ne afl�m în situacia în care nu este aprobat� _coala în limba 
minorit�cii în satul Rafnic _i prin urmare p�rincii au obligacia s�-_i 
duc� copiii la orice _coal� doresc. Ministerul Educaciei pune la 
dispozicie pe raza comunei Lupac transport gratuit cu ajutorul 
microbuzului _colar care este la _coala cu personalitate juridic� din 
Lupac. 
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    În cazul în care p�rincii elevilor din Rafnic solicit� înv�c�mânt 
bilingv pentru _coala din Rafnic, ce se poate rezolva? 




    Nu exist� înv�c�mânt bilingv. Exist� doar înv�c�mânt în limba 
minorit�cii sau studiul limbii materne. 



    Atunci cum de mai exist� liceul bilingv de la Cara_ova?



    Statutul acestui liceu a fost înfiincat cu foarte mult timp în urm� 
când exista aceast� posibilitate. Liceul are acest statut al 
înv�c�mântului bilingv în baza legii de atunci.



    Cu acela_i statut poate funcciona _i în continuare?




    Dac� va fi o solicitare s� se transforme în limba minorit�cilor, 
bineînceles c� se poate face acest lucru. În acela_i timp, rog p�rincii 
elevilor din Rafnic s� se gândeasc� foarte bine la viitorul copiilor lor
_i s� lase deoparte dorinca de-ai cine acas�, în sat, unde s� învece 
simultan trei clase - ceea ce înseamn� un înv�c�mânt de proast� calitate
- mai ales în condiciile în care nu avem profesori calificaci care s� 
poat� preda în limba croat�. 



    În ce sens nu exist� profesori calificaci, nu s-a prezentat niciunul la
examenele pentru ocuparea posturilor? Au existat aceste examene?




    Nu exist� profesor care s� se fi prezentat la vreun concurs nacional _i
care s� predea, spre exemplu, matematic�, biologie, fizic� sau chimie 
în limba croat�. Chiar dac� se aprob� înfiincarea unei _coli cu studiul 
în limba croat�, în clipa de fac� nu avem profesori care s� poat� preda 
în limba croat�. 



    Dar se vor scoate la concurs posturile respective?





Uniunea Croatilor din Romania  | Zajednistvo Hrvata u Rumunjskoj

http://www.zhr-ucr.ro Powered by Joomla! Generat: 25 April, 2024, 16:16



    Sigur. Îns�, nu se pot face catedre. Fiind atât de pucini copii _i 
înv�c�mântul fiind simultan, în aceste condicii vorbim despre o catedr� 
de _ase ore (dac� lu�m spre exemplu fizica) în condiciile în care o 
catedr� are 18 ore.



    Ce soart� va avea _coala din Clocotici, care este într-o situacie 
asem�n�toare celei din Rafnic?




    Din anul urm�tor propunerile vizând receaua _colar� aparcin comunit�cii
locale care, în clipa în care dore_te modificarea recelei existente 
trebuie s� aduc� argumente de ordin financiar, demografic, geografic, 
lingvistic _i educacional. Dac� aceste argumente sunt pertinente atunci 
se obcine avizul conform al inspectoratului _i receaua _colar� se 
modific�. În caz contrar nu se obcine acest aviz. 



    Rug�mintea mea este ca p�rincii s� se gândeasc� la viitorul copiilor 
lor _i s� nu asculte sfaturile celor care le spun s�-i cin� acas� pentru
c�, cu cât lipsesc mai mult de la _coal�, cu atât vor recupera mai greu
materia care a fost predat�. S� nu uit�m c� în aceste dou� s�pt�mâni au
fost f�cute preg�tirile pentru evalu�rile iniciale care se dau anul 
acesta _i s� nu uit�m c� în cazul în care nu-_i trimit copiii la _coal� -
r�spund în faca legii.


Daniel Lucacela
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